

بسم الله الرحمن الرحيم

فتوى / رأي شرعي

Fatwa / Sharia Pronouncement

صادر عن

هيئة الفتوى والرقابة الشرعية في راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي)

Fatwa and Sharia Supervisory Board of RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic)

الحسابات البنكية / الودائع (للشركات / المؤسسات الصغيرة والمتوسطة)

Bank Accounts/Deposits (Corporate/SME)

The Fatwa and Sharia Supervisory Board of The National Bank of Ras Al-Khaimah (P.S.C.) a Public Joint Stock Company - Islamic Banking Division (RAKIslamic) ("Sharia Board") has reviewed the underlying Sharia structure and documentation in respect of the bank accounts including RAKIslamic Current Account, RAKIslamic Business Finance Account, RAKIslamic Call Deposit Account and RAKIslamic Term Investment Deposit, offered to its customers by RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) and hereby issues the Sharia pronouncement/Fatwa considering the following structure and documentation:

Structure:

1. RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) may accept deposit accounts including RAKIslamic Current Account, RAKIslamic Business Finance Account, RAKIslamic Call Deposit Account and RAKIslamic Term Investment Deposit, from the companies/SMEs ("Depositors") under the Banking Services Agreement (Terms and Conditions).
2. RAKIslamic Current Account will be opened and operated on the basis of Qard Hassan whereby RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) and the customer will have a relationship of a borrower and lender. RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) (as borrower) will guarantee the amounts deposited and the customer (as lender) shall not receive any return or financial benefit from the customer (being Riba).
3. RAKIslamic Business Finance Account, RAKIslamic Call Deposit Account and RAKIslamic Term Investment Deposit will be opened and operated on the basis of unrestricted Mudaraba ("Mudaraba Accounts").
4. Depositors of the Mudaraba Accounts ("Mudaraba Depositors"), in their capacity as Rab-Al-Mal will deposit amounts with the RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic).
5. RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic), in its capacity as Mudarib, will form a common Mudaraba pool ("Common Mudaraba Pool") and will invest the Mudaraba Depositors' money in such Common Mudaraba Pool investment activities.
6. Profit on the Mudaraba Depositors' investment in the Common Mudaraba Pool will be distributed amongst the Mudaraba Depositors (as Rab Al Mal) and RAKBANK Islamic Banking Division (RAKIslamic) (as Mudarib) as agreed between the Mudaraba Depositors and the Bank from time to time, however, in case of loss, the same will be borne by the Rab Al Mal only. Every profit distribution shall be subject to approval of the Sharia Board.

اطلعت هيئة الفتوى والرقابة الشرعية في بنك رأس الخيمة الوطني (ش.م.ع) - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) ("هيئة الفتوى والرقابة الشرعية") على الهيكل والوثائق الشرعية الأساسية فيما يتعلق بالحسابات البنكية بما في ذلك الحساب الجاري من راك الإسلامي وحساب الأعمال من راك الإسلامي وحساب الودائع تحت الطلب من راك الإسلامي وحساب وديعة الاستثمار الإسلامي. للعروضه إلى عملائه من قبل راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي). وعليه تصدر الرأي الشرعي/الفتوى بعد مراعاة الهيكل والوثائق التالية:

الهيكل:

1. يجوز لـ راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) قبول حسابات الودائع بما في ذلك الحساب الجاري من راك الإسلامي وحساب الأعمال من راك الإسلامي وحساب الودائع تحت الطلب من راك الإسلامي وحساب وديعة الاستثمار الإسلامي. من راك الإسلامي. من الشركات / المؤسسات الصغيرة والمتوسطة ("المودعون") بموجب اتفاقية الخدمات المصرفية (الشروط والأحكام).
2. سيتم فتح الحساب الجاري من راك الإسلامي وتشغيله على أساس القرض الحسن بحيث ستكون علاقة راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) والعميل علاقة مقترض بمقرض. وسيضمن راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) (بصفته المقرض) المبالغ المودعة، ولا يجوز للعميل (بصفته المقرض) استلام أي عائد أو فائدة مالية من العميل (كونها ربا).
3. سيتم فتح حساب الأعمال من راك الإسلامي وحساب الودائع تحت الطلب من راك الإسلامي وحساب وديعة الاستثمار من راك الإسلامي وتشغيلها على أساس المضاربة غير المقيدة ("حسابات المضاربة").
4. سيقوم المودعون، بصفتهم رب المال بإيداع مبالغ لدى راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) في حسابات المضاربة ("مودعو المضاربة").
5. ويتعين على راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي)، بصفته المضارب، إنشاء وعاء مضاربة مشترك ("وعاء المضاربة المشترك") واستثمار أموال مودعي المضاربة في أنشطة استثمارية ضمن وعاء المضاربة المشترك هذا.
6. سيتم توزيع الربح الناشئ عن استثمار مودعي المضاربة في وعاء المضاربة المشترك بين مودعي المضاربة (بصفتهم رب المال) و راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) (بصفته المضارب) حسب المتفق عليه بين مودعي المضاربة والبنك من حين لآخر. ومع ذلك، يتحمل رب المال وحده الخسارة في حالة وقوع خسارة. إن أي ربح يتم توزيعه يخضع لموافقة هيئة الفتوى والرقابة الشرعية.

Documents:

1. Structure Memorandums in respect of bank accounts including RAKislamic Current Account, RAKislamic Business Finance Account, RAKislamic Call Deposit Account and RAKislamic Term Investment Deposit (explaining the structure and other features of each account)
2. RAKBANK Islamic Banking Division (RAKislamic) 's internal product approach paper which includes internal process and references in respect of RAKislamic Current Account, RAKislamic Business Finance Account, RAKislamic Call Deposit Account and RAKislamic Term Investment Deposit.
3. Application Forms (to be filled and submitted by the customer) in respect of RAKislamic Current Account, RAKislamic Business Finance Account, RAKislamic Call Deposit Account and RAKislamic Term Investment Deposit
4. Banking Services Agreement (which includes provisions governing RAKislamic Current Account, RAKislamic Business Finance Account, RAKislamic Call Deposit Account and RAKislamic Term Investment Deposit

Pronouncement:

The Fatwa and Sharia Supervisory Board of RAKBANK Islamic Banking Division (RAKislamic) hereby declares and pronounces that the structure and documentation in respect of RAKislamic Current Account, RAKislamic Business Finance Account, RAKislamic Call Deposit Account and RAKislamic Term Investment Deposit offered by RAKBANK Islamic Banking Division (RAKislamic) (to companies and SMEs) comply with the rules and principles of Sharia.

الوثائق

1. مذكرات الهيكل الخاصة بالحسابات البنكية بما في ذلك الحساب الجاري من راك الإسلامي وحساب الأعمال من راك الإسلامي وحساب الودیعة تحت الطلب من راك الإسلامي وحساب وديعة الاستثمار لأجل من راك الإسلامي (التي تشرح الهيكل والميزات الأخرى للمنتج).
2. ورق التقدم للمنتج الداخلي إلى راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) والذي يتضمن العملية والمراجع الداخلية الخاصة بالحساب الجاري من راك الإسلامي وحساب الأعمال من راك الإسلامي وحساب الودیعة تحت الطلب من راك الإسلامي وحساب وديعة الاستثمار بأجل من راك الإسلامي.
3. نماذج الطلب (الواجب تعبئتها وتقديمها من قبل العميل) بخصوص الحساب الجاري من راك الإسلامي وحساب الأعمال من راك الإسلامي وحساب الودیعة تحت الطلب من راك الإسلامي وحساب وديعة الاستثمار لأجل من راك الإسلامي.
4. اتفاقية الخدمات البنكية (التي تتضمن الأحكام التي تنظم الحساب الجاري من راك الإسلامي وحساب الأعمال من راك الإسلامي وحساب الودیعة تحت الطلب من راك الإسلامي وحساب وديعة الاستثمار بأجل من راك الإسلامي).

الرأي:

تؤكد هيئة الفتوى والرقابة الشرعية في راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) بموجبه وتعلن أن الهيكل والوثائق المذكورة أعلاه بخصوص الحساب الجاري من راك الإسلامي وحساب الأعمال من راك الإسلامي وحساب الودیعة تحت الطلب من راك الإسلامي وحساب وديعة الاستثمار بأجل من راك الإسلامي المعروف من قبل راك بنك - إدارة الخدمات المصرفية الإسلامية (راك الإسلامي) (إلى الشركات والمؤسسات الصغيرة والمتوسطة) تتوافق مع قواعد وأحكام الشريعة الإسلامية.



Dr. Hussein Hamid Hassan
Chairman
Fatwa and Sharia Supervisory Board

دكتور/ حسين حامد حسن
رئيس مجلس الإدارة
هيئة الفتوى والرقابة الشرعية